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Participia futura 

 
I. AKTIVNÍ: 
Odvozování: 
kmen infinitivu + -si- + -ant- + # 
 -si- = sufix futura (srov.: kelti – kels; myl÷ti – myl÷s); 
 -nt- = sufix aktivního participia prezentu (srov: rašantis, -i; mylintis, -i) 
 # – koncovky: pro maskulina -is (adj. vzor geresnis) 
   pro feminina -i (adj. vzor saldi) 
Predikativní tvary: 
jsou totožné s krátkými tvary maskulin v nominativu plurálu: 
būsią; lysią; snigsią 
 
Asimilace s, z, š, ž: 
s + s = s (ves-ti → ves + siantis /-i → vesiantis / -i) 
z + s = s (megz-ti → megz + siantis /-i → megsiantis / -i)  
 
š + s = š (neš-ti → neš + siantis /-i → nešiantis / -i) 
ž + s = š (vež-ti → vež + siantis /-i → vešiantis / -i) 
 
Používání: 
Ve funkci atributu se aktivní participia futura používají málokdy: 
Ateisiančios žiemos ilgumo nežinome. 
Apie atvažiuosiantį svečią sužinojome, kad tai labai įdomus žmogus. 
 
Používání pro vyjadřování vedlejší činnosti subjektu: 
Aš pasisiūliau parvešiąs brolį namo. (srov.: pasisūliau, kad parvešiu) 
Docentas grasino neduosiąs jai įskaitos (srov.: grasino, kad neduos)  
 
Používání ve funkci predikátu: 
(m): Pusbrolis važiuosiąs dirbti į Airiją. 
(f): Ji sak÷ keliausianti į Tibetą. 
(pred): Kitais metais reiksią dukrą leisti į mokslus. 
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II. Pasivní 
Odvozování: 
kmen infinitivu + -si- + -m- + # 
 -si- = sufix futura (srov.: kelti – kels; myl÷ti – myl÷s); 
 -m- = sufix pasivního participia prezentu (srov.: daromas, -a; nešamas, -a); 
 # – koncovky: pro maskulina -as (adj. vzor geras) 
   pro feminina -a (adj. vzor gera) 
 
Predikativní tvary: 
vytvářejí se podle adjektivního vzoru: mají koncovku –a, prozodickou charakteristiku 
přebírají od maskulinního tvaru: 
rašysima; kalb÷sima 
 
Asimilace s, z, š, ž: 
s + s = s (ves-ti → ves + siantis /-i → vesiantis / -i) 
z + s = s (megz-ti → megz + siantis /-i → megsiantis / -i)  
 
š + s = š (neš-ti → neš + siantis /-i → nešiantis / -i) 
ž + s = š (vež-ti → vež + siantis /-i → vešiantis / -i) 
 
Používání: 
Ve funkci atributu se aktivní participia futura používají málokdy (např., Aptar÷me dirbsimus 
darbus.) Velmi často se používají pouze tvary būsimas, -a, kteří ztratily význam pasivu a 
znamenají „budoucí“: 

Būsimą žiemą bus labai šalta. 
Mano būsimoji žmona. 
Būsimasis studentas. 

 
Ve funkci predikátu se můžou použit pouze predikativní tvary těchto participií. Jsou to velmi 
vzácné případy: 
Daktaras pasak÷, kad ligonio po savait÷s pasveiksima. 
Jos gyvensima ilgai ir laimingai. 
 


